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Hypsopanchax stiassnyae, a new poeciliid fish
from the Lulua River (Democratic Republic of Congo)
(Teleostei: Cyprinodontiformes)

Jouke R. van der Zee*, Rainer Sonnenberg** and José J. Mbimbi Mayi Munene***

Hypsopanchax stiassnyae, new species, is described from recent collections in the Lulua River (Kasai drainage). All
Hypsopanchax species from the southern Congo drainage share a similar supra-orbital cephalic sensory system,
that differs from the characteristic zigzag shaped system of the three northern species H. catenatus, H. platysternus,
H. zebra, and Platypanchax modestus. Most probably H. jobaerti is the closest relative of this relatively small species,
based on shared characters of the supra-orbital sensory system. Hypsopanchax stiassnyae differs from H. jobaerti in
adult male fin colour pattern, dorsal profile, body depth, and length of dorsal and anal fin base in females.

Hypsopanchax stiassnyae, nouvelle espece, est décrite a partir de collectes récentes réalisées dans la riviere Lulua.
Toutes les especes d’Hypsopanchax du bassin versant du sud Congo se distinguent par un systéme sensoriel
céphalique supra-orbital similaire, ce qui differe du systeme en zigzag caractéristique des trois especes du nord:
H. catenatus, H. platysternus, H. zebra, et de Platypanchax modestus. Sur la base de caractéres communs du systéeme
sensoriel supra-orbital H. jobaerti est trés probablement le plus proche parent de cette espece relativement petite.
Les spécimens males adultes d’H. stiassnyae different de H. jobaerti par le patron de coloration de leurs nageoires,
le profil dorsal, la hauteur du corps, la longueur de la nageoire dorsale et de la base de la nageoire anale chez les
femelles.

Introduction

Myers (1924) erected the genus Hypsopanchax for
Haplochilus platysternus Nichols & Griscom, 1917,
based on its very compressed deep body, narrow
head, slender caudal peduncle, and possessing
only very few enlarged teeth. The description of
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the type species was based on specimens col-
lected in the Tshopo River near Kisangani (north-
eastern Democratic Republic of Congo) by the
American Museum Congo Expedition in 1909~
1915 (Nichols & Grissom, 1917). Later four ad-
ditional species were described, that are still
placed in Hypsopanchax: H. zebra (Pellegrin, 1929),
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